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موجودی طلافروشانعقب نشینی دولت از ثبت 
وزارت صمــت در نامــه ای خطاب به 
رئیــس اتحادیه طلا  اعلام کــرده که ثبت 
موجودی طــلا در ســامانه جامع تجارت 
صرفا برای واردات، صادرات و تولید اصل 
طلاست و به طور قطع، زنجیره های بعد از 
تولید، مانند کارگاه های ساخت، پرداخت و 
طلافروشــی ها، مصداق آن نیستند. بر این 
اساس، این ســؤال مطرح است که از ابتدا 
این طرح به این صورت بوده و تاکنون (پس 
از گذشت یک ســال) شفاف سازی درست 
صورت نگرفته بود.  آیا اعتراض طلافروشان 
و تعطیلــی بازار در دو هفته اخیر منجر به 
کوتاه آمدن وزارت صمت شــده است ؟ به 
گزارش ایســنا، در پــی موضوعات مربوط 
به ثبت معاملات طلا و به ویژه بحث ثبت 
موجودی طلافروشــان در ســامانه جامع 
تجارت، وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
در نامه ای خطاب بــه رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران شفاف سازی و به صراحت 
اعلام کرده است که ثبت موجودی طلا در 
سامانه جامع تجارت صرفا برای تولید طلا 
الزامی اســت که پس از استخراج شمش 
طلا از معــادن صورت می گیــرد یا طلای 
حاصــل از صــادرات یا واردات می شــود؛ 
بنابرایــن مشــمول واحدهای ســاخت و 
طلافروشــی ها نخواهد بود. در نامه  حسن 
میرزایــی، معاون امور بازرگانی و توســعه 
تجارت وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
خطاب به نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه 
صنف سازندگان و فروشندگان  طلا جواهر، 
نقره و ســکه تهران، آمده است: پیرو نامه 
شماره ۲۶۷۳۹۰۹ در تاریخ ۱۹ اردیبهشت 
۱۴۰۳ و بــا عنایت بــه نامه های شــماره 
۲۶۷۱۳۲۲ تاریــخ ۱۸ اردیبهشــت ۱۴۰۳ و 
۶۹۹۵۶/م/ص تاریخ ۲۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ 
معاونت تجارت و خدمات وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت و بــا توجه به جلســه 
هم اندیشــی روز یکشنبه (۲۳ اردیبهشت ) 
در محل مســجد امام بازار کــه با حضور 
معاونت تجــارت و خدمات وزارت متبوع، 
رئیس اتاق اصناف ایران، مسئولان مربوطه 
و اعضــای آن صنف برگزار شــد، به اطلاع 
می رساند: بر اساس مکاتبات مذکور «ثبت 
موجودی در ســامانه جامع تجارت صرفا 
بــرای واردات و صادرات و تولید اســت و 
منظور از تولید، تولید اصل طلا ست که در 
معدن انجام می شود؛ بنابراین زنجیره های 
بعــد از تولید مانند کارگاه های ســاخت و 
پرداخت، طلافروشی ها و کیفی ها مصداق 
آن نیســتند. لذا شایسته اســت مراتب در 
اســرع وقت ضمن اطلاع رسانی به صنف 
مربوطــه، اقدامــات و پیگیری هــای مؤثر 
جهــت فعالیت واحدهای صنفی اســتان 
بــا فوریت انجام و نتیجه بــه این اداره کل 

اعلام شود.

وام مسکن با پشتوانه بیت کوین
هنگ کنــگ بــازار کریپتــو را بــا ارائه 
وام های مســکن بــا پشــتوانه بیت کوین 
(BTC) لرزانــد. به گزارش ایســنا، پس از 
راه اندازی موفقیت آمیز صندوق های قابل 
معامله در بورس بیت کوین، شرکت هایی 
در هنگ کنــگ در میــان افزایــش علاقه 
به تجــارت و ســرمایه گذاری در ارزهای 
دیجیتال، توســعه محصول جدید مبتنی 
بــر بیت کوین را آغــاز کردنــد. کنفرانس 
بیت کوین آســیا که به میزبانی هنگ کنگ 
توســط شــرکت بیت کویــن برگزار شــد، 
علی رغم ممنوعیت این کشور در تجارت 
ارزهای دیجیتال، توجــه افراد زیادی را از 
چین به خود جلب کرد و تقریبا پنج هزارو 
۵۰۰ شــرکت کننده داشــت کــه تخمین 
زده می شــود نیمی از آنها از چین در این 
کنفرانــس شــرکت کردند. دیویــد بیلی، 
یکی از بنیان گذاران و مدیرعامل شــرکت 
بیت کوین، علاقه شــدید بــه کنفرانس را 
به راه اندازی اخیر صندوق های بیت کوین 
پیش بینی شــده  راه انــدازی  و  نقطــه ای 
صندوق هــای اتریــوم نســبت داد. ایــن 
صندوق هــای جدیــد در هنگ کنــگ که 
اشــتراک های غیر نقــدی را می پذیرنــد و 
امکان خرید با بیت کوین و اتریوم را فراهم 
با استقبال مثبت سرمایه گذاران  می کنند، 
ارزهای دیجیتال مواجه شــده اند. کریپتو 
نوشــت  به گفته بیلی، توانایی استفاده از 
سهام صندوق به عنوان وثیقه برای وام ها 
ویژگی بســیار مهم برای ســرمایه گذاران 
کریپتو اســت. مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهــای دیجیتــال در حال حاضــر ۲.۲۴ 
تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم 
نســبت به روز قبل ۱.۰۰ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضــر ۵۳.۷۸ درصد کل 
بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین 
اســت که ۰.۵۷ درصد افزایــش روزانه را 
ثبت کرده اســت. حجم کل بازار ارزهای 
دیجیتــال ۴۳.۸ میلیــارد دلار اســت که 

۱۷.۱۴ درصد افزایش داشته است.

فورس ۳٫۸ گزینه مطلوب پخش مویرگی است
مدیران برتر پخش، کامیونت F38 را گزینه ای مطلوب برای توزیع کالا 
در شبکه مویرگی و شهرها دانستند. این گزاره حاصل مجموع نظرات 
مدیــران برتر پخش ایران در حاشــیه بازدید از غرفــه محصولات بهمن در 
پنجمین نمایشــگاه صنعت پخش ایران در کیش است. این نمایشگاه از ۱۸ 
اردیبهشــت ۱۴۰۳ آغاز و روز پنجشنبه ۲۰ اردیبهشت با حضور ده ها شرکت 

پخش و برخی خودروسازان تجاری پایان یافت.
 F38 گــروه بهمن در ایــن رویداد از جدیدترین محصول تجــاری خود با نام
رونمایــی کرد؛ این خودرو از خانواده فورس اســت که توانایی حمل خود و 
باری معادل ۳٫۸ تن را دارد و مزایای این محصول مورد توجه مدیران پخش 
قرار گرفت. فضای مناســب بار، قابلیت حمل حــدود ۲٫۵ تن بار، تجهیزات 
ایمنــی و رفاه راننده، صندلی قابل تنظیم، مولتی مدیا و سیســتم تهویه تنها 
بخشــی از برتری های رقابتی این محصول اســت. کارشناسان بهمن دیزل در 
حاشــیه این نمایشــگاه تأکید کردند: فضای بار این محصول یک تکه و بدون 
پرتی طراحی شــده و همچنین به دلیل حذف دماغه، حجم بیشــتری به بار 
اختصاص پیدا کرده اســت. بنابراین این خودرو از نظر توانایی باربری، حجم 

بار و همین طور رفاه راننده نسبت به رقبای خود برتری دارد.
این محصول به دلیل ســوخت بنزینی و توانایی بار ۲٫۵ تن برای بسیاری 
از شــبکه های توزیع شهری به صرفه اســت. از دیگر اخبار درخور توجه این 
رویداد، وعده گروه بهمن در خصوص توسعه طرح های فروش اعتباری بود. 
مدیران این شرکت در سمینار تشــریحی برنامه های خود تأیید کردند که این 

شرکت طرح های فروش اعتباری خود را توسعه خواهد داد.

بر اساس شــنیده ها، قیمت گذاری این خودرو رقابتی خواهد بود؛ هرچند 
هنوز مدیــران این شــرکت اظهارنظر رســمی درباره قیمــت این محصول 
نداشــته اند، اما در صورتی که این خبرها صحت داشــته باشــد، بازار از این 
محصول اســتقبال خواهد کرد. گروه بهمن علاوه بر فورس F38 با ون باری 

اینرودز یخچال دار، امپاور BD300 و فورس ۶ و ۱۲ تن حضور پیدا کرد.

بورس دولتی شده است
فردین آقابزرگی، کارشــناس بازار ســرمایه، به ایلنا گفته اســت: «۸۰ 
 درصد بورس در اختیار دولت و شبه دولتی  ها ست و اساسا به این فضا 
نمی توان بازار گفت بلکه در این شــرایط و با این بازیگران، این بورس نابازار 
است». او ادامه داد: «دو سال گذشته و پس از وقایع سال ۹۹ در بازار سرمایه 
عده ای از مسئولان در اتاق های اقتصادی در مجلس و دولت این پیشنهاد را 
دادند که ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار میلیارد تومان وارد بازار ســرمایه شــود و ســهام 
ســهامدار خرد  خریداری شــود و بخش عمــده بورس را به شســتا، تأمین 
اجتماعی، بانک ها و شــبه دولتی ها واگذار کنیم و شــاهد آن هستیم  که این 

پیشنهاد درحال اجرا ست».
این کارشناس بازار ســرمایه تأکید کرد: «صرفا بورس سبز  بورس خوب و 
بورس قرمز بورس بد نیســت، بلکه شرایطی نامناسب است که حاکم بازی 
اعــم از ارکان بورس یا دولت که به عنوان بزرگ ترین بازیگر در بازار ســرمایه 
نقش ایفا می کند و ۸۰ درصد این بازار در اختیار دولت و شبه دولتی  ها ســت 
و اساسا این فضا را نمی توان بازار گفت بلکه در این شرایط و با این بازیگران، 
این بورس نابازار اســت. در چنین شرایطی وقتی سهامدار خرد با ضرر و زیان 
پی در پی مشــاهده می کنــد تصمیماتی در بورس اتخاذ می شــود که خلاف 
منافع سهامدار اســت، ســرمایه خود را از این نابازار خارج و وارد بازارهای 

موازی می کند و بورس جای ماندن سرمایه نیست».
آقابزرگی توضیح داد: «طبق آمارهای ثبت شــده، شاهد آن بودیم در سال 
۱۳۹۹ بیش از ۲۵ هزار میلیارد تومان وارد بازار ســرمایه شد و در سال ۱۴۰۰ 
بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان از این بازار خارج شد. در سال ۱۴۰۱ هم بیش 
از ۶۰ هزار میلیارد تومان خروجی پول از بازار داشــتیم و در ســال ۱۴۰۲ که 
بدترین ســال بورس بود، خــروج پول حقیقی به بیــش از ۸۵ هزار میلیارد 
تومان رســید». او گفت: «در شرایطی که حقیقی ها ریسک های بازار سرمایه 
را می پذیرنــد اما دولت به صورت یک ســویه در بــورس حکمرانی می کند و 
متولیان این بازار به جز مذاکرات پشت درهای بسته اقدام دیگری در راستای 
حفظ منافع سهامداران حقیقی انجام ندادند، طبیعی است که در این شرایط 

مردم از بورس قهر می کنند».
این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: «اقدام دولت در بورس دقیقا شبیه 
به کســی است که شــاخه ای از درخت که بر روی آن ایستاده را اره می کند. 
در حالی کــه دولت می توانســت از طریق بــورس تأمین مالی کنــد، اما این 
بی اعتمادی به جایی رســیده که در حال حاضــر حقوقی ها هم اوراقی را که 
منتشر می شود، خریداری نمی کنند و حتی شــبه دولتی ها هم خریدار اوراق 
نیســتند». او تأکید کرد: «آقای رئیســی در دوره انتخابات اعلام کرد  بورس را 
قلک نمی کنیم، اما دیدیم که بورس برای دولت ســیزدهم قلک شد. این در 
حالی اســت که باید برای شنیدن صدای سهامداران یک تشکل واحد وجود 
داشــته باشد. طبق قانون باید تشــکل های خود انتظام،  کانون و نظام خاص 
خود را داشــته باشــند. آقای دهقان دهنوی برای ایجاد کانون ســهامداران 
حقیقــی تلاش کرد، اما عده ای اجازه ندادند این کانون شــکل بگیرد؛ چراکه 
از ایــن هراس داشــتند در این کانــون موضوعاتی مطرح شــود که بر خلاف 
منافع دولت باشــد». این کارشناس بازار ســرمایه ادامه داد: «هرچند بورس 
در چند روز اول ســال ۱۴۰۳ بازدهی خوبی داشــت، اما بلافاصله با برگشت 
شــبه دولتی ها ورق برگشــت و دولتی ها شــروع به نظام دهی بازار کردند و 
نظام دهی به زعم آنها به این معنا ست که بازار بورس در کنار سایر بازارهای 
موازی هیچ جذابیتی نداشته باشد و در این شرایط هم سهامدار به مرور زمان 

از بازار خارج می شوند».
آقابزرگی درباره ادامه وضعیت فعلی بازار ســرمایه تأکید کرد: «در بیش 
از یک دهه گذشــته مســئولانی داشــتیم که گفتند بورس قمارخانه است و 
مســئولانی هم بودند که گفتند هر سرمایه ای دارید، بفروشید و سهام بخرید، 
امــا در تمام این مــدت بورس کار خــود را کرده  و در حالی که در ســال ۹۶ 
شــاخص ۷۰ هزار بوده، الان بــه دو میلیون و ۲۰۰ هزار واحد رســیده  ؛ یعنی 
بازدهی ۳۰ برابری داشــته  است. اما در سه ســال گذشته در دولت سیزدهم 
نگاه و اقداماتی انجام شــده که بورس حتی برای دو ســاعت دیگر هم قابل 
پیش بینی نیســت و نمی دانیم آقای خاندوزی که از پیش بینی اقتصاد کشور 
حرف می زدند، دقیقا منظورشــان کدام کشور است؛ چراکه در ایران حتی دو 
ساعت آینده هم قابل پیش بینی نیست، چه برسد به فردا و روزهای آینده».

شــرق: ناترازی تولید و مصرف برق در ایران سال به سال در حال 
افزایش اســت و بنا بر گــزارش مرکز پژوهش های مجلس عمق 
ناترازی انرژی در سال ۱۴۰۱ به ۳۱۵ میلیون مترمکعب گاز در روز 
و روزانه ۱۰ تا ۱۲ هزار مگاوات برق رسیده است. این گزارش تأکید 
می کند که در ســال ۲۰۲۲ میزان شاخص شدت مصرف انرژی در 
ایران ۱٫۸ برابر متوسط دنیا و ۲٫۸ برابر کشورهای توسعه یافته بوده 
است. همچنین سرانه مصرف دو حامل اصلی انرژی برق و گاز در 
بخش خانگی در ایران در کنار کشورهایی با درآمد سرانه دو برابر 
کشورهای توســعه یافته اروپایی بالا و سردسیر قرار گرفته است. 
همچنین میزان ســرانه مصرف انرژی برق و گاز در بخش خانگی 
در ایران حدود دو برابر کشــورهای توســعه یافته اروپایی است. 
مرکز پژوهش های مجلــس تأکید دارد که با وجود مصرف بالای 
انرژی در ایران و بهره وری پایین، دولت بر سیاســت های افزایش 
تولید انرژی متمرکز بوده اســت و سیاســت های صرفه جویی و 
بهینه ســازی مصرف انرژی را نادیده گرفته اســت. این در حالی 
است که برای افزایش مصرف انرژی هم کمبود منابع مالی وجود 
دارد و از آن ســو مصرف ســوخت های آلاینده مانند مازوت برای 
تولید بیشــتر انرژی برق افزایش داشته و منجر به آلایندگی شدید 

محیط زیست شده است.
رشد تصاعدی ناترازی

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی با عنوان آسیب شناسی 
بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیست که به تازگی منتشر کرده، 
توضیح می دهد کــه عمق ناترازی انرژی در ســال ۱۴۰۱ به ۳۱۵ 
میلیــون مترمکعب گاز در روز و روزانه ۱۰ تا ۱۲ هزار مگاوات برق 
رسیده است اما سیاست های دولت های مختلف بیشتر بر افزایش 
تولید متمرکز بوده است تا صرفه جویی، این در حالی است که به 
دلیل محدودیت منابع مالی و انرژی ادامه این مســیر امکان پذیر 
نیست. به تازگی امید شاکری، مدیر کل سیاست گذاری، برنامه ریزی 
راهبردی و مدیریت انرژی وزارت نفت در یک نشســت خبری در 
بیست وهشــتمین نمایشگاه  بین المللی نفت ایران گفته است که 
برای رفع ناترازی گاز حداقل به ۱۰۴ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
تا ســال ۱۴۱۰ نیاز اســت و به عبارت دیگر سالانه باید حداقل ۱۳ 

میلیارد سرمایه گذاری در صنعت گاز انجام شود.
ایــن در حالی اســت کــه طبق گــزارش عملکــرد معاونت 
طرح های دفتر سرمایه گذاری خارجی، در سال ۱۴۰۲ کل طرح های 
سرمایه گذاری خارجی که به تصویب رسیده فقط ۵٫۵ میلیارد دلار 
بوده است. فقر سرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز حالا منجر به 
افزایش ناترازی تولید و مصرف گاز شده است. بررسی آمار تولید 
و مصرف گاز در ســال های اخیر نشــان می دهد که کسری گاز به 
صورت تصاعدی ادامه دارد. در سال ۱۳۹۹ وزارت نفت کسری گاز 
فصول ســرد را حدود ۱۵۰ تا ۱۶۰ میلیون مترمکعب برآورد کرد و 
در سال ۱۴۰۰ این شاخص به حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب رسید 
و در سال ۱۴۰۱ کسری گاز فصول سرد سال جاری بین ۲۳۰ تا ۲۵۰ 
میلیون مترمکعب تخمین زده شــد. مرکز پژوهش های مجلس 
در آخرین گزارش خود میزان کســری روزانــه گاز را ۳۱۵ میلیون 

مترمکعب تخمین زده است.
بهره  وری پایین و اسراف انرژی در ایران

بــا تمام این اوصاف مرکز پژوهش های مجلس تأکید دارد که 
سیاست غالب افزایش تولید بوده، آن هم در حالی که آمارها حاکی 

از مصرف بی  رویه انرژی در ایران است.
بر اســاس این گزارش در ســال ۲۰۲۲ میزان شــاخص شدت 
مصرف انرژی در ایران برابر با ۰/۲۰۷ کیلوگرم معادل نفت خام به 

دلار براساس برابری قدرت خرید بوده که ۱٫۸ برابر متوسط دنیا و 
۲٫۸ برابر کشــورهای توسعه یافته است و نشان از هدررفت بالای 

انرژی و ظرفیت بالای بهینه سازی مصرف انرژی در ایران دارد.
همچنین ایــن گزارش در ادامه اضافه می کند که بررســی ها 
حاکی از آن است که سرانه مصرف دو حامل اصلی انرژی برق و 
گاز در بخش خانگی در ایران برابر با هشــت هزارو ۲۴۴ کیلووات 
ساعت در سال است که در کنار کشورهایی با درآمد سرانه دو برابر 
کشورهای توســعه یافته اروپایی بالا و سردسیر قرار گرفته است. 
همچنین میزان ســرانه مصرف انرژی برق و گاز در بخش خانگی 

در ایران حدود دو برابر کشورهای توسعه یافته اروپایی است.
عــلاوه بر این، گــزارش حاضر تأکیــد می کند که آمــار تولید 
ناخالــص داخلی در مقایســه با مصــرف انرژی در ایران نشــان 
می دهد که مصرف انرژی با شــیب بســیار زیادی نسبت به تولید 

ناخالص داخلی افزایش پیدا کرده است.
مرکز پژوهش های مجلس همچنین در ادامه گزارش می دهد 
که در ایران با نگاه اینکه انرژی ارزان و در دسترس است بیشتر به 

ایجاد و توسعه صنایع انرژی بر پرداخته شده است.
نادیده گرفتن صرفه جویی

مرکــز پژوهش هــای مجلــس تأکیــد می کند که بــا وجود 
شــدت بالای مصرف انرژی در ایران، به جای آنکه سیاســت ها بر 
صرفه جویی و بهینه سازی مصرف انرژی متمرکز باشد، بر افزایش 

تولید متمرکز بوده که برای آن هم منابع مالی کافی وجود ندارد.
در همیــن زمینــه امید شــاکری، مدیــرکل سیاســت گذاری، 
برنامه ریزی راهبردی و مدیریت انرژی وزارت نفت گفته است که 
«امســال به طور تقریبی باید ۲۴ میلیارد لیتر سوخت مایع مصرف 
کنیم که عمــده آن به مصرف نیروگاه ها می رســد. ارزش دلاری 
این مقدار ســوخت مایع، حدود ۱۴ میلیارد دلار برآورد می شــود 
که قابلیت صــادرات دارد اما فقط به دلیل مهار مصرف باید این 
حجم مایعات را بســوزانیم». البته بایــد تأکید کرد که زیان مادی 
این مسئله ســوای آلودگی بالایی اســت که برای محیط زیست 
ایجاد می کنــد.  در گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس توضیح 
داده شــده اســت که در حــوزه بــرق، مجمــوع کل طرح های 
کاهــش مصرف انرژی برق ارائه شــده به دبیرخانــه مربوط بازار 
یعنی ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهــره وری انرژی تا پایان 
اردیبهشت ۱۴۰۲ برابر با ۳۲ طرح بوده است اما تنها یک طرح در 
مرحله اجرا قرار دارد. همچنین مجموع طرح های ارسالی مرتبط 
به کاهش مصرف انرژی در حوزه گاز نیز به دبیرخانه مربوط بازار 
یعنی شرکت بهینه سازی مصرف ســوخت برابر با ۲۱ طرح بوده 
اســت و در این حوزه نیز تنها یک طرح در مرحله انعقاد قرارداد 
قرار دارد. به عبارتی تاکنون هیچ گواهی صرفه جویی صادر نشده 
و در عمل بازار بهینه ســازی مصرف انرژی و محیط زیست پس از 
گذشت شش سال از تصویب آیین نامه اجرائی آن، فاقد عملکرد 
بوده اســت. نبود انگیزه اقتصادی به واسطه ساختار و چارچوب 
بازار و فضای کلان اقتصادی کشور، نبود تضمین در انتشار، خرید و 
تسویه گواهی صرفه جویی و ابهام در تحویل حامل انرژی معادل 
گواهی صرفه جویی و ساختار زمان بر فرایند ارائه تا تصویب طرح 
ازجمله مهم ترین موانع اجرای طرح های صرفه جویی در مصرف 

انرژی قید شده است.

راهکارها
در ادامــه این گزارش مرکز پژوهش های مجلس پیشــنهاد 
کرده اســت که صدور و تســویه گواهی های صرفه جویی انرژی 

تضمین شــود و به صــورت کلــی صنایعی کــه دارای گواهی 
صرفه جویــی انــرژی هســتند، در اولویت طرح هــای مدیریت 
انــرژی قرار نگیرند، درصورتی که به دلیل شــدت ناترازی انرژی 
این امر برای برخی صنایع محقق نشــد، از طریق روش های زیر 
گواهی هــای صرفه جویی تســویه شــود: ۱-۱. جهت تضمین و 
تسویه گواهی های صرفه جویی مصرف انرژی پیشنهاد می شود 
حساب بهینه سازی مصرف انرژی تأســیس شود. بر این اساس 
درصورتی که گواهــی صرفه جویی در بازار مــورد معامله قرار 
نگرفت یا توســط شــرکت ملی گاز و توانیر معادل حامل انرژی 
تحویل داده نشد، متولی امر با استفاده از منابع حساب براساس 
نرخ حداقل نصف بالاترین قیمت داخلی حامل انرژی اقدام به 
تســویه گواهی خواهد کرد. همچنین بهینه سازی مصرف انرژی 
در گام نخســت نیازمند همکاری دستگاه های متعدد اجرائی و 
تمامــی آحاد جامعه بوده و لــذا هماهنگی در اجرای یکپارچه 
امور مربوط به بهینه ســازی انرژی و اولویت بخشــی به آنها در 
تمامی بخش ها نیازمند یک متولی واحد اســت. ازاین رو ایجاد 
یــک متولی واحد به منظــور مدیریــت کلان و متمرکز در حوزه 
بهینه ســازی مصرف انرژی با تجمیع و ادغام تمام ظرفیت های 
ســازمانی موجود در دستگاه های اجرائی باید در دستور کار قرار 

گیرد.
۲-۱ برای تضمین تســویه گواهی های صرفه جویی، پیشنهاد 
می شود درصورتی که شرکت ملی گاز و توانیر از تحویل معادل 
حامل گواهی صرفه جویی امتناع کند، متقاضی می تواند نسبت 
به تهاتر قبض معــادل حامل انرژی صرفه جویی شــده با نرخ 

حداقل نصف بالاترین قیمت داخلی حامل انرژی اقدام کند.
۳-۱ به منظور حل مسئله صدور گواهی صرفه جویی به ازای 
طرح های اجراشــده به عنوان یکی از گلوگاه های اجرائی سازی 
بازار بهینه سازی، پیشنهاد می شــود صدور گواهی صرفه جویی 
انرژی توسط دبیرخانه بازار باشد. شایان ذکر است مطابق با ماده 
۴۶ برنامه هفتم توســعه اختیار کامل صدور گواهی به سازمان 

بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی واگذار شده است.
۲ .افزایش انگیزه اقتصادی؛

۱-۲ به منظــور افزایش انگیزه اقتصادی بــرای ورود تمامی 
بخش های مصرف انرژی به ویژه بخش هایی که بیشترین تعرفه 
حامل انرژی را دارند، پیشــنهاد می شــود به جای صدور گواهی 
صرفه جویی انرژی با شــرط پرداخت تعرفه محل صرفه جویی 
توسط شرکت های خدمات انرژی، صدور گواهی در قبال پرداخت 

حق نشر مشخص و معادل کمترین تعرفه حامل انرژی باشد.
۲-۲ جهت کاهش ریســک نوســانات ارزی در طول اجرای 
طرح، پیشنهاد می شــود امکان بازنگری در دوره صدور گواهی 
متناســب با ســرمایه گذاری انجام شــده و اختلاف تعرفه روز 

ایجاد شود.
۳-۲ پیشــنهاد می شــود جهت افزایش انگیزه شــرکت ها، 
صدور گواهی صرفه جویی انرژی به متقاضیان بلافاصله پس از 

تصویب طرح ها و پس از اخذ تضامین لازم میسر شود.
۴-۲ به منظور اولویت بخشــی به طرح های مهم و کاهش 
مدت بازگشت ســرمایه، پیشنهاد می شــود گواهی های فعلی 
بر دو شــکل گواهی در زمان غیراوج مصرف شــامل طرح های 
بهینه سازی انرژی اثرگذاری بر ساعات غیراوج بار و فصول عادی 
و گواهی در زمان اوج مصرف شامل طرح های بهینه سازی انرژی 
در ســاعات اوج مصرف تقسیم بندی شود و تسهیلات قیمتی و 

غیرقیمتی ارائه شده بر آن به صورت متفاوت لحاظ شود.

نگاهی به گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره شدت بالای مصرف انرژی و عدم توجه به افزایش بهره وری از سوی متولیان

ریخت و پاش انرژی

خبر اخبار

اقتصادياقتصادي

شرق: ســرانجام پس از کش و قوس فــراوان قرارداد توسعه بندر 
چابهار با مشــارکت هند بسته شد. از تابستان سال گذشته تاکنون 
مدام اخباری مبنی بر امضای قریب الوقوع قرارداد توسعه چابهار 
با هندی ها خبری می شــد اما به ســرانجام نمی رســید؛ اما حالا 
وزارت راه و شهرســازی از امضــای این قرارداد خبر داده اســت. 
دیروز آیین امضای قرارداد مشارکت شرکت IPGL هند در تجهیز 
و بهره برداری از پایانه های کانتینری و کالای عمومی بندر شــهید 
بهشــتی چابهار، با حضور وزیر راه و شهرسازی ایران و وزیر بنادر، 
کشتیرانی و آبراهه های هند برگزار شد. قراردادی که پیش از این در 
بحبوحه امضای برجام بسته شد و با وجود آنکه هندی ها متعهد 
شــده بودند ۸۵ میلیون دلار برای تأمین تجهیزات سرمایه گذاری 
کنند و ۱۵۰ میلیون دلار خط اعتباری به این بندر اختصاص دهند و 
علاوه بر این ۱٫۵ میلیارد دلار برای ساخت مجموعه ای متشکل از 
جاده و راه آهن در منطقه چابهار سرمایه گذاری کنند اما در نهایت 
تنها شش جرثقیل به ارزش ۲۵ میلیون دلار به بندر چابهار منتقل 
کردند و به بهانه تحریم از این جرثقیل ها استفاده نمی شد. این در 
حالی اســت که آمریکا بندر چابهــار را از تحریم معاف کرده بود 

اما هندی ها اعلام می کردند که به دلیل تحریم ایران، فعالیت در 
بندر چابهار صرفه اقتصادی ندارد. حالا اما هندی ها برای امضای 
مجــدد این قرارداد به ایران آمده اند. مهــرداد بذرپاش، وزیر راه و 
شهرسازی، در این مراسم گفت «ارزش قرارداد اپراتور هندی  از ۸۵ 
میلیون دلار با ۱۲۰ میلیون دلار افزایش پیدا کرد و علاوه بر آن ۲۵۰ 
میلیون دلار برای تأمین مالی خرید تجهیزات بندری تعیین شد». 
او همچنین از راه اندازی کشتیرانی مشترک ایران و هند خبر داد و 
گفت: «در کنار توسعه زیرســاخت های کریدوری در بخش های 
ریلی، جاده ای و بندری توسعه ناوگان را هم برای تسهیل تردد کالا 
را در دستور کار قرار داریم ازاین رو خط کشتیرانی خط کانتینری بین 
دو کشــور برقرار است و پیشنهاد ایجاد کشتیرانی مشترک ایران و 
هند را مطرح کرده ایم که به زودی رسمی می شود». در این مراسم 
ساراباناندا سونوال، وزیر بنادر، کشتیرانی و ابراه های هند هم گفت 
کــه «امروز با توجه به اعتمادی که بین کشــور هند و ایران وجود 
دارد، روابــط منطقه ای را افزایش می دهیــم و قبل از این قرارداد 
هم هند بار گندم اهدایی و کالای بشردوســتانه را از مســیر بندر 
چابهار به افغانستان منتقل می کردیم. تلاش داریم اکوسیستمی 

را برای تلاش سایر بازیگران منطقه برای استفاده از مسیر ترانزیتی 
بندر چابهار ایجاد کنیــم». او ادامه داد: «امروز قرارداد بلندمدت 
اپراتــوری هند در بندر چابهــار را امضا می کنیم. بــاور داریم که 
بنــدر چابهار می تواند عامل تقویت تجارت در منطقه ما شــود و 
بــه کانونی برای انجام تجارت و ایجاد صلح و آرامش در منطقه 
تبدیل شــود. ما در طول این مدت به دنبــال افزایش همکاری ها 
به عنوان کشور متحد با ایران بودیم و هستیم و اطمینان داریم که 
این ابتکار برای ســاکنان این منطقه قله های توسعه را به ارمغان 
آورد». وزیــر بنادر، کشــتیرانی و آبراه های هند بــا بیان اینکه این 
قرارداد نشان دهنده اعتماد بین دو کشور است، گفت: «موقعیت 
بندر چابهار برای کشــورهای منطقه بسیار مهم است و این بندر 
دسترسی به آسیای مرکزی، روسیه و سایر مناطق دارد و این بندر 
برای همه ارزش فراوان دارد و قرارداد امروز فرصتی برای توسعه 
روابط در کل منطقه است». با این حال باید دید که هند این بار تا چه 
اندازه به این قرارداد پایبند اســت و آیا می خواهد مانند یک دهه 
گذشته بندر چابهار را معطل خود نگه دارد یا به صورت جدی در 

این بندر فعالیت کند؟

امضای دوباره قرارداد توسعه چابهار با هندی ها


